



Annex 2 - TERMS OF REFERENCE

1. **Duty Station of the Consultancy:** Home – Based
2. **Duration of Consultancy:** December 2024 - March 2025
3. **Nature of the consultancy:** National Individual Consultant to provide support in the implementation of Gender Specific Needs Assessment of Border Crossing Points in Kazakhstan, Category B Consultancy
4. **Project Context and Scope:**

Established in 1951, the International Organization for Migration (IOM) is the leading intergovernmental organization in the field of migration and works closely with governmental, intergovernmental and non-governmental partners. IOM is committed to promoting humane and orderly migration for the benefit of all. This is achieved through the provision of services and advice to governments and migrants.

With millions of labour migrants moving across the region every year, IOM teams in Central Asia have substantial experience in working closely with migrants and governments to ensure safe migration – especially for the most vulnerable through anti-trafficking, protection, resettlement, and migration health programmes. Building on this foundation, IOM developed “Comprehensive Action Plan for Afghanistan and Neighbouring Countries for 2021-2024” (CAP). Within the CAP, IOM aims to reach over 17M persons affected by the crisis (internally displaced persons, migrants, returnees, host communities, and other persons in vulnerable situations) and government counterparts. Additional support will be given to affected communities and host governments in the targeted neighbouring countries.

The consultancy will be carried out within the International Migration Capacity Building Program (IMCBP) funded by Immigration, Refugees and Citizenship department of Canada (IRCC) and implemented by IOM in Pakistan and Kazakhstan, Tajikistan, Turkmenistan and Uzbekistan.

To build on the existing relationship and discussions with Kazakh border officials, IOM will conduct a gender-specific needs assessment in six Border Crossing Points across three oblasts (i.e. provinces) of Kazakhstan. The assessments will cover various topics relevant to border screening, control, processing and service provision by identifying gaps in equitable provision of support for women and girls and propose actionable recommendations.

IOM KAZAKHSTAN / MOM KAZAXCTAH

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / **Астана**, 010000
Tel/ Тел +7.7172. 696553
Fax / факс: +7.7172. 696556
E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / **Алматы**, 050010
Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
E-mail: iomalmaty@iom.int

5. Organizational Department / Unit to which the Consultant is contributing:

Immigration and Border Governance Unit, “Improving migration governance and access to services for displaced Afghans in Pakistan and Central Asia” project.

6. Category B Consultant/Tasks to be performed under this contract:

- Review and assess the existing institutional and operational gender-mainstreaming capacities of the Border Crossing Points;
- Conduct desk research on gender mainstreaming in Kazakhstan in the context of Border Guards Service;
- Conduct desk research on national gender sensitive practices at Border Crossing Points (order screening, control, processing and service provision);
- Contribute to the development of needs assessment methodology, that includes collection tools (checklist, interview questions and others) to evaluate and collect relevant data on existing institutional and operational gender-mainstreaming capacities of the Border Crossing Points;
- Based on the findings of needs assessment, contribute to the development of comprehensive recommendations and guidance on the needs of the Border Service for scaling-up of gender mainstreaming initiatives in border management in Kazakhstan;

7. Performance indicators for the evaluation of results

The quality targeted and detailed of the work performed as established in above as well as compliance with agreed delivery dates.

The end products expected to be delivered by the Consultant will be, as follows:

- a) Report on the research conducted on existing national gender sensitive practices at Border Crossing Points (order screening, control, processing and service provision);
- b) Report on existing gender mainstreaming initiatives in Kazakhstan in the context of Border Guards Service;
- c) Recommendations on scaling -up of gender mainstreaming initiatives in border management in Kazakhstan;

The payment for deliverables will be made in two tranches:

1st tranche - 31/01/2025 - for deliverables A and B

IOM KAZAKHSTAN / MOM KAZAXCTAH

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / **Астана**, 010000
 Tel/ Тел +7.7172. 696553
 Fax / факс: +7.7172. 696556
 E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / **Алматы**, 050010
 Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
 Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
 E-mail: iomalmaty@iom.int

2nd tranche - 31/03/2025 - for deliverable C

8. Education, Experience and/or skills required

- University degree from an accredited institution in Security and/or Gender Studies; International Relations; Migration Studies; or a related field;
- 7 years of professional experience in the field of border management and/or law enforcement;
- Experience in gender mainstreaming within border management and Security Sector Reform initiatives is an asset;
- Demonstrable skills in providing technical assistance to border management agencies; drafting action plans and training curriculum development;
- Previous experience in border management and/or law enforcement in Kazakhstan is advantaged;
- Knowledge of border management, migration trends and gender issues in Central Asia is desirable;
- Knowledge of English language is desirable.

9. Travel required

No.

10. Competencies

Values

- **Inclusion and respect for diversity:** respects and promotes individual and cultural differences; encourages diversity and inclusion wherever possible.
- **Integrity and transparency:** maintains high ethical standards and acts in a manner consistent with organizational principles/rules and standards of conduct.
- **Professionalism:** demonstrates ability to work in a composed, competent and committed manner and exercises careful judgment in meeting day-to-day challenges.

Core Competencies – behavioural indicators

- **Teamwork:** develops and promotes effective collaboration within and across units to achieve shared goals and optimize results.
- **Delivering results:** produces and delivers quality results in a service-oriented and timely manner; is action-oriented and committed to achieving agreed outcomes.
- **Managing and sharing knowledge:** continuously seeks to learn, share knowledge and innovate.
- **Accountability:** takes ownership for achieving the Organization's priorities and assumes responsibility for own action and delegated work.
- **Communication:** encourages and contributes to clear and open communication; explains complex matters in an informative, inspiring and motivational way.

IOM KAZAKHSTAN / MOM KAZAXCTAH

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / **Астана**, 010000
 Tel/ Тел +7.7172. 696553
 Fax / факс: +7.7172. 696556
 E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / **Алматы**, 050010
 Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
 Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
 E-mail: iomalmaty@iom.int

HOW TO APPLY:

Interested applicants must submit:

- An Expression of Interest (1 page max), clearly specifying the qualifications and suitability;
- Detailed Curriculum vitae.

Application shall be submitted by e-mail to iomastana@iom.int , indicating “National Consultant to conduct Gender – specific needs assessment of BCPs”. The deadline for applications is 22 November 2024.

Only applicants who meet the above qualification will be short-listed

**Приложение 2 - ТЕХНИЧЕСКОЕ ЗАДАНИЕ****ИОМ KAZAKHSTAN / МОМ КАЗАХСТАН**

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / Астана, 010000
Tel/ Тел +7.7172. 696553
Fax / факс: +7.7172. 696556
E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / Алматы, 050010
Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
E-mail: iomalmaty@iom.int

1. **Место работы Консультанта:** Удаленная работа
2. **Продолжительность консультирования:** декабрь 2024 – март 2025
3. **Характер консультации:** Национальный консультант для оказания поддержки в реализации проекта «Оценка гендерных потребностей в пунктах пересечения границы в Казахстане», Категория Б, Category
4. **Контекст и объем проекта:**

Основанная в 1951 году, Международная организация по миграции (МОМ) является ведущей межправительственной организацией в области миграции и тесно сотрудничает с правительственными, межправительственными и неправительственными партнерами. МОМ занимается продвижением гуманной и упорядоченной миграции на благо всех. Он делает это путем предоставления услуг и рекомендаций правительствам и мигрантам.

Каждый год миллионы трудовых мигрантов перемещаются по региону, и команды МОМ в Центральной Азии имеют значительный опыт тесного сотрудничества с мигрантами и правительствами для обеспечения безопасной миграции, особенно для наиболее уязвимых групп, посредством программ борьбы с торговлей людьми, защиты, переселения и здоровья мигрантов. Опираясь на вышеуказанное, МОМ разработан «Комплексный план действий для Афганистана и соседних стран на 2021–2024 годы» (КПД). В рамках КПД МОМ стремится охватить более 17 миллионов человек, затронутых кризисом (внутренне перемещенные лица, мигранты, репатрианты, принимающие сообщества и другие лица, находящиеся в уязвимом положении), а также партнеров из правительства. Дополнительная поддержка будет оказана сообществам и принимающим правительствам в целевых соседних странах.

Консультации будут проводиться в рамках Программы повышения международного миграционного потенциала (IMCBP), финансируемой Министерством иммиграции, беженцев и гражданства Канады (IRCC) и реализуемой МОМ в Пакистане и Казахстане, Таджикистане, Туркменистане и Узбекистане.

Опираясь на существующие отношения и обсуждения с Пограничной службой Казахстана, МОМ проведет оценку гендерных потребностей в шести пунктах пересечения границы в трех областях (т.е. регионах) Казахстана. Оценки будут охватывать различные темы, связанные с пограничным досмотром, контролем, обработкой и предоставлением услуг, выявляя пробелы в справедливом предоставлении поддержки женщинам и девочкам, и предлагая практические рекомендации.

5. **Организационный отдел/подразделение, в котором привлечается консультант:**

ИОМ KAZAKHSTAN / МОМ КАЗАХСТАН

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / Астана, 010000
 Tel/ Тел +7.7172. 696553
 Fax / факс: +7.7172. 696556
 E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / Алматы, 050010
 Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
 Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
 E-mail: iomalmaty@iom.int

Отдел иммиграции и Управления, проект "Совершенствование мер в сфере управления миграцией и доступа к услугам в Пакистане и Центральной Азии для перемещенных граждан Афганистана".

6. Консультанты категории Б: Задачи, которые должны быть выполнены по этому контракту:

- Анализ и оценка существующего институционального и оперативного потенциала по учету гендерных аспектов в пунктах пропуска;
- Провести аналитическое исследование инициатив по учету гендерных аспектов в Казахстане в контексте Пограничной службы;
- Провести анализ гендерно-чувствительной практики в пунктах пропуска (досмотр, контроль, обработка и предоставление услуг);
- Содействовать разработке методологии оценки потребностей, включающей инструменты сбора данных (контрольный перечень, вопросы для интервью и др.) для оценки и сбора соответствующих данных о существующем институциональном и оперативном потенциале по учету гендерных аспектов в пунктах пересечения границы;
- Основываясь на результатах оценки потребностей, внести вклад в разработку комплексных рекомендаций и руководства по потребностям Пограничной службы для расширения инициатив по учету гендерных аспектов в управлении границей в Казахстане;

7. Показатели эффективности для оценки результатов

Качество целевого и детального выполнения работы, указанной выше, а также соблюдение установленных сроков.

Ожидаемые конечные материалы, предоставляемые Консультантом, будут следующими:

- а) Отчет о проведенном анализе существующих национальных гендерно-чувствительных практик в пунктах пересечения границы (досмотр, контроль, обработка и предоставление услуг);
- б) Отчет о существующих инициативах по учету гендерного аспекта в Казахстане в контексте Пограничной службы;
- в) Рекомендации по расширению инициатив по учету гендерных аспектов в управлении границами в Казахстане;

Оплата будет производиться двумя траншами:

1-й транш - 31/01/2025 - за результаты А и В

2-й транш - 31/03/2025 - за результаты С

ИОМ KAZAKHSTAN / МОМ КАЗАХСТАН

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / Астана, 010000
Tel/ Тел +7.7172. 696553
Fax / факс: +7.7172. 696556
E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / Алматы, 050010
Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
E-mail: iomalmaty@iom.int

8. Требуемые образование, опыт и/или навыки

- Высшее образование в аккредитованном учебном заведении в области безопасности и/или гендерных исследований; международных отношений; миграционных исследований; или в смежной области;
- 7 лет профессионального опыта в области управления границами и/или правоохранительной деятельности;
- Опыт работы по учету гендерной проблематики в рамках инициатив по управлению границами и реформированию сектора безопасности приветствуется;
- Демонстрируемые навыки оказания технической помощи пограничным службам, составления планов действий и разработки учебных программ;
- Предыдущий опыт работы в сфере управления границами и/или правоохранительной деятельности в Казахстане является преимуществом;
- Желательны знания в области управления границами, миграционных тенденций и гендерных вопросов в Центральной Азии;
- Желательно владение английским языком.

9. Требуются поездки

Нет.

10. Компетенции

Ценности

- **Инклюзивность и уважение разнообразия:** уважает и поощряет индивидуальные и культурные различия. Поощряет разнообразие и инклюзивность.
- **Честность и прозрачность:** поддерживает высокие этические стандарты и действует в соответствии с организационными принципами/правилами и стандартами поведения.
- **Профессионализм:** демонстрирует способность работать сдержанно, компетентно и целеустремленно и проявляет осторожность при решении повседневных задач.

Ключевые компетенции – поведенческие индикаторы

- **Командная работа:** развивает и продвигает эффективное сотрудничество внутри и между подразделениями для достижения общих целей и оптимизации результатов
- **Обеспечение результатов:** производит и предоставляет качественные результаты, ориентированные на обслуживание и своевременно. Ориентирован на действия и стремится к достижению согласованных результатов
- **Управление и обмен знаниями:** постоянно стремится учиться, делиться знаниями и внедрять инновации

ИОМ KAZAKHSTAN / МОМ КАЗАХСТАН

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / Астана, 010000
 Tel/ Тел +7.7172. 696553
 Fax / факс: +7.7172. 696556
 E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / Алматы, 050010
 Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
 Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
 E-mail: iomalmaty@iom.int

- **Подотчетность:** берет на себя ответственность за достижение приоритетов Организации и берет на себя ответственность за собственные действия и делегированную работу.
- **Общение:** поощряет и способствует четкому и открытому общению. Объясняет сложные вопросы информативно, вдохновляюще и мотивирующе.

КАК ПОДАТЬ ЗАЯВКУ:

Заинтересованные кандидаты должны предоставить:

- Выражение заинтересованности (макс. 1 страница), с указанием информации о квалификации и навыков;
- Подробное резюме.

Заявка должна быть отправлена по электронной почте на адрес iomastana@iom.int с темой « Национальный консультант по оценке гендерных потребностей ППр». Крайний срок подачи заявок — 22 ноября 2024 года.

В шорт-лист будут включены только кандидаты, соответствующие вышеуказанным требованиям

ИОМ KAZAKHSTAN / МОМ КАЗАХСТАН

14, A. Mambetov str./ Ә. Мәмбетов к-сі 14,
Astana, 010000 / Астана, 010000
Tel/ Тел +7.7172. 696553
Fax / факс: +7.7172. 696556
E-mail: iomastana@iom.int

303 Baizakov str./ Байзақов к-сі 303
Almaty, 050010 / Алматы, 050010
Tel: +7.727. 2917118; 2913973; 2582240
Fax / Факс: +7.727. 2582240; 2584907
E-mail: iomalmaty@iom.int